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حدود ۶۵ درصد برنامه ابلاغی وزارت جهاد کشاورزی در تولید بذر 
گندم آبی و دیم تا کنون برای کشت پاییزه سال زراعی ۱۴۰۲-
۱۴۰۱ به رغم خشکسالی و گرمای خارج از نرم اول فصل، محقق 

شده است.
معاون موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال اظهار داشت: تا چهارم مرداد 
امســال ۳۲۷ هزار و ۶۲۵ تن بذر گندم از کشاورزان پیمانکار توسط شرکت های 
تولیدکننده بذر خریداری شده که تحقق ۶۵ درصدی برنامه ابلاغی وزارتخانه را در 
تولید این نهاده نشان می دهد.صمد مبصّر افزود: امسال تولید ۵۰۰ هزار و ۸۴۵ تن 
بذر گندم برای توزیع در سال زراعی آینده هدف گذاری شده که ۳۲۵ هزار تن آن 

مربوط به بذر گندم آبی و ۱۷۴ هزار و ۹۵۸ تن بذر دیم است.
وی اظهار داشت: تاکنون ۲۳۹ هزار و ۹۵۳ تن بذر گندم آبی در تمام طبقات معادل 

حدود ۷۴ درصد و ۸۷ هزار و ۶۷۲ تن بذر گندم دیم معادل ۵۰ درصد هدف برنامه 
توسط شرکت های متولی بذر از کشاورزان پیمانکار خریداری شده و خرید ارقام دیم 
در استان های غرب و شمال غرب کشور ادامه دارد.مبصّر در عین حال یادآور شد: 
از سال گذشته نیز ۳۰ هزار تن بذر گندم ضد عفونی شده در انبار شرکت ها موجود 
است که به طور عمده از ارقام آبی هستند و می تواند به برنامه تامین بذر در سال 
زراعی آینده کمک کند.وی گفت: نیاز کشور به بذر گندم برای یک سال زراعی 
در اراضی دیم و آبی نزدیک به یک میلیون و ۱۰۰ هزار تن است و معمولاً برنامه 
وزارت جهاد کشاورزی این است که نزدیک به ۶۵ درصد بذر آبی و ۴۰ درصد بذر 
دیم مورد نیاز کشور را برای کشت با بذرهای گواهی شده تدارک ببیند و بقیه بذور 

مورد نیاز از طریق بذرهای خودمصرفی کشاورزان تامین می شود.
معاون موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال در همین حال اذعان داشت: 

تمام بذرهای گواهی شده زیر نظارت فنی این موسسه تحقیقاتی تولید می شوند و 
برچسب گواهی دریافت می کنند.وی خاطر نشان کرد: برای کشت پاییز سال گذشته 
۴۰۲ هزار تن بذر گواهی شده گندم خریداری شد که از این میزان نزدیک به ۳۷۰ 

هزار تن بذر خالص می توانست در کیسه در اختیار کشاورزان قرار گیرد و این در 
حالی است که تنها حدود ۲۵۰ هزار تن آن میان کشاورزان توزیع شد.

مبصّر افزود: سال گذشته به دلایل مختلف از جمله بحث مربوط به قیمت گذاری 
غیراصولی بذر و کشش ضعیف گندمکاران برای خرید، نزدیک به ۱۴۰ هزار تن از 
بذرهای تدارک دیده شده در شرکت های متولی خرید بذر، رسوب کرد که نزدیک به 
۳۰ هزار تن آن فرآوری و مابقی به صورت بذر خام و فله ای بود که متاسفانه امسال 
تحویل سیلوها شد.وی با اشاره به مشکلات نقدینگی شرکت های متولی خرید بذر 
خام از کشاورزان نیز گفت: این شرکت ها برای پرداخت پول بذر خام به کشاورزان 
پیمانکار به نقدینگی زیادی نیاز دارند و این نقدینگی همواره در قالب تسهیلات از 
سوی بانک کشاورزی در اختیار شرکت های متولی خرید بذر قرار می گرفت.مبصّر 
اظهار داشت: امسال به رغم پیگیری های متعدد از سوی بخش های مختلف وزارت 
جهاد کشــاورزی، این شرکت ها قادر به دریافت تسهیلات برای خرید بذر خام ار 
پیمانکاران نشده اند و این در حالی است که خرید از مناطق سرد همچنان ادامه دارد. 

تحقق ۶۵ درصدی برنامه تولید بذر گندم 

رئیس صنف اتحادیه فروشندگان آهن، فولاد و فلزات استان تهران: رییس مرکز پژوهش های کاربردی علوم زمین  البرز هشدار داد:

 دامپینگ روسیه و چین 
قیمت آهن آلات داخلی را کاهش داد

 حوضه امامزاده داود 
منطقه ای با خطر سیل زایی بالا

رئیس صنف اتحادیه فروشــندگان آهن، فولاد و فلزات استان 
تهران با اشاره به کاهش قیمت آهن آلات گفت: دو عامل داخلی 
و خارجی موجب کاهش قیمت و رکود در بازار آهن آلات شــده 

است.
حمیدرضا رستگار با اشاره به اینکه بازار آهن آلات در دو هفته اخیر با رکود مواجه 
شده است، گفت: رکود حاکم بر بازار چند دلیل عمده دارد که دلیل اول گرانی 
ساخت و ساز است که باعث شده متقاضیان خرید مسکن توان خرید نداشته 
باشــند و همین موضوع باعث کاهش تقاضا در محصولات فولادی از جمله 

تیرآهن، میلگرد، ورق و ... شده است. 
وی به عامل دوم رکود در بازار آهن اشــاره کرد و گفت: دامپینگ بین روسیه 
و چین در خصوص آهن و فولاد باعث شده تا قیمت های جهانی کاهش یابد 

بنابراین این مساله باعث کاهش قیمت آهن آلات در داخل کشور شده است. 
رئیس صنف اتحادیه فروشندگان آهن، فولاد و فلزات استان تهران بیان داشت: 
روسیه به دلیل دورزدن تحریم ها و سرپا نگه داشتن تولیدات و کارخانه های خود 
تولیدات آهن و فولاد خود را زیر قیمت بازار عرضه می کند و همین موضوع بازار 

جهانی فولاد را با رکود و افت قیمت زیادی مواجه کرده است. 
وی در مورد تاثیر این وضعیت بر قیمت آهن و فولاد کشور، گفت: بازار ما هم 
از این وضعیت مستثنی نیست و این وضعیت باعث شده تا قیمت  محصولات 
فولادی از جمله تیرآهن، میلگرد، پروفیل، ورق و ... کاهش یابد بطوری که قیمت 
اغلب اقلام فولادی از هفته گذشته تاکنون در هر کیلوگرم حدود  ۴ تا ۵ هزار 

تومان کاهش داشته است. 
رستگار گفت: همانطور که اشاره شد افزایش هزینه های ساخت و ساز و گرانی 
مسکن نیز باعث شده تا تقاضا برای آهن آلات در بازار کم شود و این کاهش 
تقاضا نیز باعث شــده تا قیمت ها رشد منفی داشته باشد. وی افزود: متاسفانه 
نوسانات قیمت باعث می شود تا کارخانجات نتوانند تولیدات خود را حفظ کنند 

زیرا اساسا دپو کردن آهن و فولاد به دلیل افت کیفیت توجیه ندارد. 
رئیس صنف اتحادیه فروشندگان آهن، فولاد و فلزات استان تهران اظهار درباره 
نحوه تاثیر قیمت های جهانی بر بازار آهن و فولاد کشور گفت: حدود ۱۰ تا ۱۲ 
میلیون تن فولاد مازاد در کشور تولید می شود که برای این حجم از تولید باید 

صادرات داشت. 

وی افزود: با توجه به دامپینگی که بین روســیه و چین در خصوص عرضه و 
کاهش قیمت محصولات فولادی وجود دارد، طبیعی است که مشتریان کالای 
مورد نیاز خود را از کشــورهایی که این محصولات را با قیمت کمتری عرضه 
می کننــد خریداری کنند به همین جهت ما نه تنها بازارهای صادراتی خود را 
به دلیل این وضعیت از دست می دهیم بلکه در داخل نیز با افت قیمت مواجه 

می شویم. 
رستگار بیان داشت: بنابراین در حقیقت ما در زمینه تولید محصولات فولادی 
با رشــد تولید مواجه نبوده ایم بلکه همانطور که اشاره شده دو مساله داخلی و 
خارجی باعث کاهش قیمت ها شده که البته از فرصت حاصله می توان به نحو 

احسن استفاده کرد. 
وی با اشاره به وعده رئیس جمهور برای ساخت مسکن ملی اظهار داشت: در 
شرایطی که قیمت آهن آلات کاهش یافته است بهترین فرصت است تا با شروع 
ساخت و ساز در پروژه مسکن ملی هم مشکل مسکن و هم مشکل اشتغال را 
حل کرد لذا به نظر می رسد اکنون بهترین فرصت برای آغاز شعار اصلی دولت 

در خصوص ساخت و ساز و بحث مسکن ملی است. 
وی با اشــاره به کاهش ۵ تا ۶ هزار تومانی قیمت هر کیلو آهن آلات بیان 
داشت: در دو هفته اخیر قیمت میلگرد، ورق، تیرآهن، نبشی، ناودونی، پروفیل 
حدود ۵ تا ۶ هزار تومان کاهش یافته است و با این کاهش قیمت ها تقریبا به 
قیمت این محصولات در سال گذشته رسیده ایم بنابراین بهترین فرصت است تا 
از این موضوع برای تحقق شعار اصلی دولت در ساخت مسکن ملی استفاده کرد. 

رییس مرکز پژوهش های کاربردی علوم زمین  البرز ســازمان 
زمین شناسی گفت: حوضه بالادستی امامزاده داود از نظر وقوع 

سیل، یک حوضه پرخطر به شمار می رود.
به گزارش از سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، »مرتضی شیخ« با 
اشاره به نتایج مطالعات میدانی از منطقه سیل زده امامزاده داود افزود: عدم رعایت 
حریم رودخانه و محدود و محصور کردن مسیر اصلی تخلیه آب، موجب شده 

ساکنان این منطقه درگیر سیل شوند.
وی با اشاره به وقوع سیل در امامزاده داود تهران که ناشی از بارش های مرتبط 
با جریانات مونسون است، گفت: بر اساس بازدیدهای اولیه ای که از این منطقه 
انجام شده، شکل حوضه آبریز، شیب زیاد و سنگ شناسی بستر حوضه نشان 
می دهد که حوضه بالادستی امامزاده داود از نظر وقوع سیل، یک حوضه پرخطر 

به شمار می رود.
این مقام مســوول ادامه داد: از سوی دیگر این نوع توده های هوایی، مستعد 
بارش های ناگهانی با حجم بالایی از بارندگی در زمان کوتاه هستند، این موارد 
موجب شده که از این حوضه به عنوان یک منطقه پر خطر از لحاظ وقوع سیل یاد 

شود که نمونه آن رخداد سیل در بالادست امامزاده داود بوده است.
شیخ خاطرنشان کرد: در این رخداد حجم زیادی از آب و رسوبات وارد منطقه 
شده و از سوی دیگر عدم رعایت حریم رودخانه و محدود و محصور کردن مسیر 

اصلی تخلیه آب، باعث شده که ساکنان این منطقه درگیر سیل شوند.
وی بیان داشت: به طور کلی در این رخداد سه شاخص اصلی شکل حوضه آبریز، 

شیب و جنس بستر آن نشان گر پرخطر بودن این حوضه از دیدگاه سیل خیزی 
است.رییس مرکز پژوهش های کاربردی علوم زمین البرز یادآور شد: رودخانه های 
دائمی موجب می شــوند که آب به تدریج بار رسوبی را از حوضه خارج کند، اما 
در حوضه بالادست منطقه امامزاده داود حمل رسوبات انباشته شده حاصل از 
هوازدگی، با بارش ناگهانی موجب شکل گیری جریان با بار رسوبی بالا شده که 
از قدرت تخریب بالایی برخوردار بوده و این اتفاقی است که در منطقه امامزاده 
داود رخ داد.وی با تاکید بر اینکه در برخورد با چنین رخدادهایی توجه به دو نکته 
»رعایت حریم رودها« و »جدی گرفتن هشدارها« مهم است، خاطرنشان کرد: 
لزوما هر هشداری منجر به سیل نمی شود، اما زمانی که برای سیلاب هشدار 
داده می شــود، باید به این هشدارها توجه شود.شیخ تصریح کرد: سیلاب یک 
فرآیند طبیعی است و اگر به صورت علمی با آن مواجه شویم و از خطرات آن 
دوری کنیم، می توانیم حتی از فواید آن اســتفاده کنیم.وی با بیان اینکه برای 
کاهش آسیب های ناشی از مخاطرات نباید در معرض این مخاطرات قرار بگیریم، 
ادامه داد: زمانی که حریم رودها رعایت نشود، باید منتظر مخاطرات آن باشیم.
رییس مرکز پژوهش های کاربردی علوم زمین البرز اضافه کرد: سیل دارای دوره 
بازگشت است و بر خلاف زلزله زمان بیشتری برای واکنش به آن داریم، ضمن 
آنکه سازمان هواشناسی نیز در خصوص وضعیت جوی اطلاعات لازم را منتشر 

می کند و بر اساس این اطلاع رسانی ها می توانیم از آن دوری کنیم.
وی با تاکید بر اینکه سیل فقط حریم خود را تخریب کرده، گفت: مساله اصلی 
این اســت که از ورودی تا خروجی آب در روستای امامزاده داود به صورت غیر 
طبیعی با احداث کانال، حریم خروجی آب را کوچکتر کرده ایم و این امر سبب 
شده است تا این تخریب انجام شود. شیخ با بیان این که بخشی از حیاط صحن 
امامزاده بر روی این کانال بوده، تصریح کرد: با توجه به ویژگی های هر منطقه 
باید برای هر نوع ساخت وسازی در نزدیکی رودخانه ها مطالعات مختص آن انجام 
شود و متناسب با ویژگی آن منطقه اقدام به ساخت و ساز کنیم، ضمن آنکه در 
زمان اعلام هشدار، هشدارها را جدی بگیریم تا خود را در معرض مخاطرات قرار 
ندهیم. به گزارش ایرنا، ساعت یک و ۳۰ دقیقه بامداد پنجشنبه )۶ مرداد( در پی 
بارش شدید در تهران و رانش زمین، سیل در منطقه امامزاده داود )ع( در شمال 
پایتخت جاری شــد و حجم زیادی از گل و لای را در این منطقه و روستاهای 

اطراف برجای گذاشت.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور خبر داد:
تخصیص شماره اقتصادی جدید به مودیان مالیاتی

رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور گفت: 
به تمامی مودیانی که ثبت نام خود را در نظام 
مالیاتی تکمیل کرده باشند، شماره اقتصادی 

منحصر به فرد تخصیص داده می شود.
داود منظور از تخصیص شــماره اقتصادی جدید به 
مودیان از اول مردادماه امسال خبر داد و اظهار کرد: در 
این زمینه دستورالعملی تهیه شده و به ادارات کل امور 
مالیاتی سراسر کشور ابلاغ شده که در آن دستورالعمل، 

نحوه اعلام شــماره اقتصادی جدید به مودیان و همچنین نحوه استفاده از شماره اقتصادی 
تشریح شده است.

به گفته رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور دستورالعمل ترتیبات اجرایی مربوط به استفاده 
از شماره اقتصادی جدید، در راستای اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان و با 
توجه به ضرورت تخصیص و بهره برداری از شماره اقتصادی و با عنایت به ماده ۶ آئین نامه 
اجرایی تبصره ۳ ماده ۱۶۹ قانون مالیات  های مستقیم و ماده ۸ آیین نامه اجرایی ماده ۹۵ قانون 

مذکور، صورت گرفته است.

ابهام قیمت گذاری فولاد در بورس کالا
عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد از اعتراض 
تولیدکنندگان به پاییــن بودن قیمت پایه 
محصولات فولادی در بورس کالا خبرداد و 
گفت: چگونگی قیمت گذاری نرخ پایه برای 

تمامی تولیدکنندگان ابهام برانگیز است.
آقای بهــادر احرامیان افزود: در اکثر مواقع مقایســه 
قیمت ها با همان فرمول اعلامی، بسیار متغیر است و 
فولادی ها به آن عددی که از ســوی بورس کالا برای 

قیمت گذاری محصولات در نظرگرفته می شود نمی رسند.
وی افزود: مشکل صنعت فولاد از قیمت های پایین فولاد در بازار داخلی است و تنها راهکار 
رهایی از این وضعیت و اینکه تمام زنجیره فولاد راضی شوند را اصلاح قیمت های پایه عرضه 

در بازار داخل عنوان کرد.
بهادر احرامیان عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد همچنین به حجم صادرات آهن اسفنجی 
به میزان حدود ۵۰۰ هزار تن در ســال اشاره کرد و گفت: اصل مقدار صادرات آهن اسفنجی 
نسبت به دیگر محصولات فولادی پایین تراست به همین دلیل زمانی که افزایش یا کاهش 
 صادراتــی صورت می گیرد علی رغم بالا نبودن رقم، درصد خیلی محسوســی به چشــم

 می آید. 
این عضو انجمن تولید کنندگان فولاد درباره واردات و یا تهاتر کالای ایرانی با فولاد روسی 
هم افزود: زمانی که ما خود تولید کننده هســتیم واردات توجیحی نخواهد داشــت و تهاتر 
 کالای ایرانی با روسیه در صورتی مورد قبول است که کالا هایی که در کشور تولید نمی شود

 وارد شود.
پیشتر برخی منابع از ورود میلگرد های روسی علی رغم تولید آن در داخل کشور خبر داده بودند 

که لطیفی سخنگوی گمرک درگفتگو با خبرگزاری صداوسیما این خبر را تایید نکرد.

 قیمت روغن خوراکی 
در بازار 15 درصد کاهش یافت

دبیر اتحادیه بنکــداران مواد غذایی گفت:  
قیمت روغن خوراکی بیش از ۱۰ تا ۱۵ درصد 

در بازار کاهش یافته است.
قاسمعلی حسنی افزود: قیمت روغن خوراکی بیش از 
۱۰ تا ۱۵درصد در بازار کاهش یافته و در روزهای آتی 

شاهد کاهش بیشتر قیمت خواهیم بود.
دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی در پاســخ به دلیل 
کاهش قیمت گفت: قیمت جهانی روغن خام پس از 

توافق روسیه و اوکراین برای صادرات، کاهش ۳۰ درصدی داشته است و همین عاملی برای 
کاهش قیمت در داخل نیز شده است.

دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی با بیان اینکه تنها حس رقابت در داخل توانسته قیمت را 
پایین بیاورد، گفت: رقابت شدیدی در داخل بین کارخانه ها  شکل  گرفته که هر چه زودتر 
روغن ها موجود را بفروشــند و با جمع آوری پول آن روغن با قیمت پایین تری از بازارهای 

جهانی تهیه کنند.
قاسمعلی حسنی دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی در پاسخ به اینکه آیا مصوبه ای از سوی 
دولت برای کاهش قیمت وجود داشته است، گفت: معاون اول رئیس جمهور تاکید کرده بود که 

قیمت ها باید کاهش یابد اما در واقع رقابت بین فروشندگان عامل کاهش قیمت شده است.
هفته گذشته روسیه و اوکراین با حضور نماینده سازمان ملل متحد وبا میانجی گری ترکیه 

توافق کردند که با ایجاد کریدور امن در دریای سیاه صادرات از این منطقه آغاز شود.
اوکراین و روسیه عمده ترین تولید کنندگان دانه روغنی در جهان هستند و آغاز صادرات از این 

منطقه می تواند قیمت در بازار را بیشتر از این کاهش دهد.

اینفوگراف

معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: 
در مباحث مرتبط با تضمین امنیت شغلی و قراردادهای 
کار با اجماع نظر جامعه کارگری و کارفرمایی اقدامات 

لازم را انجام خواهیم داد.
بــه گزارش از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، »علی حســین 
رعیتی فرد« در سیصد و هفتمین نشست شورای عالی کار که با حضور 
نمایندگان دولت و گروه های کارگری و کارفرمایی و با دســتورکار 
تضمین امنیت شغلی نیروی کار برگزار شد، اظهار داشت: بنا بر دستور 
صریح رییس جمهور در دیدار با فعالان جامعه کار و تولید، حفظ هم 
زمان کرامت نیروی کار، انضباط بنگاه تولیدی و سرمایه های مادی 

و معنوی، رویکرد تضمین امنیت شغلی نیروی کار کشور در اولویت 
برنامه های دولت و در دستورکار این شورا قرار گرفته است.

وی از برگزاری سلسله نشست های تخصصی در این زمینه با حضور 
نمایندگان گروه های کارفرمایی و کارگری و مدیران کل و کارشناسان 
خبــره در حوزه روابط کار خبر داد و اظهار امیدواری کرد، در مباحث 
مرتبط با تضمین امنیت شغلی و قراردادهای کار با اجماع نظر جامعه 
کارگری و کارفرمایی به نتیجه مطلوب رسیده و در کوتاه ترین زمان 
ممکن با رویکرد تضمین امنیت شغلی پایدار نیروی کار، اقدامات لازم 

انجام شود.
در ادامه این نشســت، دیگر دستورکار  شورای عالی کار در زمینه 

ضرورت اصلاح و به روزرسانی برخی از آئین نامه های دارای قدمت 
چندین ســاله طرح موضوع شــد که با توافق اعضاء مقرر شد، در 
نشست های تخصصی و کارشناسی سه جانبه، مفاد آئین نامه های 
موضوعی، بررسی و پیش نویس نهایی به شورای عالی کار ارائه شود.

در این خصوص با عنایت به پیشنهاد نمایندگان گروه کارگری در 
خصوص اصلاح و بازنگری آئین نامه ماده ۳۵۱ قانون کار و موافقت 
نمایندگان گروه کارفرمایی مقرر شد، موضوع اصلاح آئین نامه مذکور 
به کمیته ای متشکل از نمایندگان هر ســه گروه ارجاع و از سوی 
اداره کل روابط کار و جبران خدمت جمع  بندی و متن پیشنهادی در 
نشست بعدی شورای عالی کار طرح و در مورد آن تصمیم گیری شود.

بانک مرکزی در گزارشی متوسط قیمت مسکن در شهر تهران طی تیر ماه 
امسال را ۴۱ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان در هر متر مربع اعلام کرد.

بانک مرکزی گزارش وضعیت بازار مسکن شهر تهران در تیرماه امسال را اعلام کرد که بر این 
 اساس متوسط قیمت هر متر مربع واحد مسکونی در ۴۱ میلیون و ۷۰۴ هزار و ۹۰۰ تومان ب

ود.
همچنین در تیرماه امســال ۱۰ هزار و ۲۹۴ فقره معامله مسکن ثبت شد که نسبت به ماه 
گذشته که این شاخص ۱۳ هزار و ۸۷۴ فقره معامله بود کاهش ۲۵.۸ درصدی و در مقایسه 

با ماه مشــابه سال قبل )تیر ۱۴۰۰( که ۵ هزار و ۷۱ واحد معامله مسکن انجام شد، افزایش 
۱۰۳ درصدی نشان می دهد.

متوسط قیمت مسکن نیز در تیرماه امسال نسبت به خرداد سال جاری که متوسط قیمت 
هر متر مسکن ۳۹ میلیون و ۴۱۴ هزار و ۵۰۰ تومان بود افزایش ۵.۸ درصدی داشته است اما 
نسبت به تیرماه سال گذشته که این شاخص متری ۳۰ میلیون تومان بود افزایش ۳۸.۸ درصدی 

نشان می دهد.
گزارش بانک مرکزی می افزاید: رشد اجاره بهای مسکن در تیرماه امسال نسبت به تیرماه سال 

گذشته در شهر تهران ۴۷.۴ درصد و در کل کشور ۵۲.۳ درصد بوده است. همچنین رشد ماهانه 
اجاره بهای مسکن هم در شهر تهران و هم در سایر مناطق شهری ۴.۵ درصد برآورد شده است.
بر اساس اعلام بانک مرکزی گران ترین منطقه پایتخت از نظر بازار مسکن در تیرماه امسال 
منطقه یک با متوسط متری ۸۳ میلیون و ۷۴۹ هزار و ۶۰۰ تومان و ارزان ترین منطقه، منطقه 

۱۸ با متوسط متری ۲۰ میلیون و ۷۷۸ هزار و ۸۰۰ تومان بوده است.
بیشترین معاملات در منطقه ۵ با هزار و ۵۰۲ فقره و کمترین تعداد معاملات ثبت شده مسکن 

در منطقه ۱۹ با ۵۶ فقره بوده است.

شــافعی، رئیس اتاق ایران با اشــاره به نظرسنجی مرکز 
پژوهش های اتاق ایران از ۱۱۵ واحد تولیدی کشور، گفت: 
تولیدکنندگان نگران آثار حذف ارز ترجیحی بر زنجیره تولید 

هستند.
به گزارش بازار، غلامحسین شافعی رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی ایران با اشاره به نظرسنجی از ۱۱۵ بنگاه تولیدی کشور درباره 
آثار حذف ارز ترجیحی بر بخش های مختلف تولید، از پیش بینی افزایش 
۱۳۴ درصدی قیمت تمام شــده تولید از منظر و دیدگاه فعالان اقتصادی 
سخن گفت.شافعی در چهل وسومین نشست هیات نمایندگان اتاق مشهد، 
به نظرســنجی اخیر مرکز پژوهش های اتاق ایران از ۱۱۵ بنگاه تولیدی 
مطرح کشور اشاره و اظهار کرد: در این نظرسنجی، به پیش بینی آثار حذف 
ارز ترجیحی بر حوزه تولید کشــور پرداخته شده است. این واحدها از میان 
بنگاه های تولیدی و خدماتی کشور بودند که سهمی از مواد اولیه آن ها با این 
ارز، تأمین می شده است.او تصریح کرد: بخش خصوصی عمدتاً با حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی موافق است؛ اما در عین حال بر این نکته تأکید دارد که دولت 
باید از هم اکنون در اندیشه مهار تبعات حذف ارز ترجیحی بر حوزه تولید باشد.

شافعی با اشاره به اینکه از نظر ۹۳ درصد صاحبان بنگاه های شرکت کننده 
در این نظرسنجی، میانگین افزایش قیمت تمام شده تولید به ۱۳۴ درصد 
می رســد، گفت: به اعتقاد این تولیدکنندگان، قیمت تمام شــده برخی از 
کالاهای اساسی از ۷۰ تا ۴۳۸ درصد در آینده تغییر خواهد یافت که میانگین 

این اعداد، همان رقم ۱۳۴ درصد برآورد می شود. ۸۹ درصد بنگاه ها نیز معتقد 
بودند که در زمینه تأمین سرمایه در گردش با مشکلات بسیار حادی مواجه 
خواهند شــد و این اتفاق در صورتی رقم خواهد خورد که دولت اقداماتی 
اساسی در راستای پیشگیری از تبعات حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی ترتیب ندهد.

شافعی ادامه داد: واحدهای تولیدکننده پیش بینی کرده اند که برای فعالیت 
واحدها با ظرفیت کامل، بایستی در حوزه پرورش دام و طیور در بلندمدت، 
۴۸۲ درصد افزایش ســرمایه در گردش و در بخش مواد لبنی ۲۶۵ درصد 
افزایش صورت بگیرد. همچنین در حوزه تولید سموم کشاورزی نیز با متوسط 
افزایش ۲۰۹ درصد و محصولات کشاورزی و گلخانه ای ۳۸ درصد افزایش 

سرمایه باید اتفاق بیافتد.
شافعی به بخش دیگری از نتایج این نظرسنجی مذکور پرداخت و موضوع 
تأثیر حذف ارز ترجیحی بر حوزه فروش بنگاه ها را تشریح کرد: ۷۷ درصد 
تولیدکنندگان و صاحبان بنگاه های اقتصادی که در این نظرسنجی مشارکت 
داشتند؛ معتقد بودند که میزان فروش کالا نیز به شدت کاهش خواهد یافت؛ 
زیرا به دلیل افت قدرت خرید مردم، سهم برخی کالاها یا در سبد مصرف 
خانوار تنزل می یابد و یا اینکه به طور کل حذف می شود. این نظرسنجی، 
یک متوســط کاهش ۴۸ درصدی را در میزان فروش، به اســتناد آرای 
تولیدکنندگان، احصا کرده اســت.او تأکید کرد: در زمینه دسترسی به مواد 
اولیه نیز ۱۶ درصد بنگاه ها معتقدند این بحث دشوارتر خواهد شد و در مقابل، 
۳۷ درصد بنگاه ها نیز انتظار بهبود دسترسی به مواد اولیه موردنیاز خود را دارند. 

در این میان، ۳۹ درصد هم پیش بینی می کنند، تغییری در دسترسی به مواد 
اولیه )متأثر از اجرای این سیاست ها( حاصل نخواهد شد.

رئیس اتاق ایران در بخش دیگری از ســخنانش به گزارش اخیر مجمع 
جهانی اقتصاد پیرامون وضعیت اقتصــادی ایران پرداخت و گفت: در این 
گزارش، پنج ریسک شامل؛ بحران اشتغال و معیشت، سرخوردگی جوانان، 
رکود اقتصادی طولانی مدت، بحران منابع طبیعی، از دســت دادن تنوع 
زیستی و فروپاشی اکوسیستم برای اقتصاد ایران شناسایی شده است.او ادامه 
داد: نظر به آنچه امروز اقتصاد کشور تجربه می کند و با توجه به چالش هایی 
که پیش روی آن پیش بینی می شــود؛ بیش از هر زمانی؛ نیازمند دقت در 
تصمیم سازی ها و پیش نگری نسبت به مشکلات هستیم.شافعی همچنین 
به سفر اخیر خود به بنگلادش به منظور حضور در اجلاس دی-۸ اشاره و 
اظهار داشت: حدود ۱۵ سال پیش در قالب هیاتی از اتاق مشهد به بنگلادش 
سفر کردیم؛ وضعیت آن کشور در ۱۵ سال پیش بسیار اسف بار بود و امروز، 

پس از یک و نیم دهه، شاهد تحولی عظیم در این کشور بودیم.
او توضیح داد: میانگین رشد اقتصادی ۸/۵ درصدی و تغییرات بنیادینی که 
در این کشور اتفاق افتاده، بسیار قابل ملاحظه است. امروز درصد زیادی از 
صنایع نساجی این کشور به امریکا صادرات دارند و دستاوردهای این کشور 

در عبور از بحران و رسیدن به توفیقات اقتصادی، درخور توجه است.
رئیس اتاق ایران در بخش دیگری از سخنانش، خطاب به مدیرکل گمرک 
مشهد و ناظر گمرکات استان خراسان رضوی، از گمرک به عنوان یکی از 

ارگان هایی یاد کرد که در ردیف نخست دیده بانی اقتصادی کشور قرار دارد و 
گفت: عدم مدیریت واحد مرزی، امروز بزرگ ترین چالش گمرکات کشور به 
شمار می آید. این مسئله، به عنوان یک چالش در اواخر دولت دوازدهم مورد 
اقدام قرار گرفت و مقرر بود یکی از نهادهای متولی در مرز، راهبری امور را 

عهده دار شود اما تاکنون نتایج ملموسی را در این خصوص شاهد نبوده ایم.
به گفته شافعی، عدم رسیدگی به زیرساخت های عمومی مرزها، یکی دیگر 
از مسائل و مشکلات موجود در مبادی کشور است. در این زمینه اقداماتی 
انجام شده؛ اما کافی به نظر نمی رسد.او تصریح کرد: اگر مدعی آن هستیم 
که با گشایش های ناشی از عضویت در اتحادیه اوراسیا و کشورهای عضو 
پیمان شانگهای و همچنین افزایش مبادلات با همسایگان، رونقی در بخش 
تجارت و ترانزیت کشورمان رقم خواهد خورد؛ ابتدا بایستی زیرساخت های 

لازم را برای تحقق این مهم فراهم کنیم.
رئیس اتاق ایران با بیان اینکه رئیس جمهور روســیه در سفر اخیرش به 
ایران خواستار راه اندازی راه آهن رشت- آستارا شد، اظهار کرد: رئیس اتاق 
مسکو نیز در سفر چند روز پیش خود به ایران، به دنبال آن بود که مسیری 
مطمئن از ایران به منظور رفت وآمد کالاهای روسیه فراهم کند. این فرصتی 
طلایی برای ایران به شمار می آید؛ اما نکته این است که متأسفانه ما امکانات 
لازم برای استفاده از این ظرفیت را در اختیار نداریم و در مقابل، کشورهای 
اطرافمان هوشمندانه در پی ایجاد فرصت و موقعیت و امکانات لازم هستند 

تا مسیرهای ترانزیتی خود را تقویت و تثبیت کنند.

رفع چالش قراردادهای کارگری برای رونق تولید ضروری است

قیمت مسکن در تهران متری 41 میلیون و 700 هزار تومان اعلام شد

تولیدکنندگان نگران آثار حذف ارز ترجیحی بر زنجیره تولید هستند

براســاس پیش بینی ها با لغو ممنوعیت واردات 
کالاهای اساســی، قیمت برنج با کیفیت وارداتی 

کاهش می یابد.
به گزارش از پایگاه اطلاع رســانی وزارت جهاد کشــاورزی 
و شــرکت بازرگانی دولتی ایران )مبــدأ(، امیر طالبی معاون 
بازرگانی خارجی شــرکت بازرگانی دولتی با تأکید بر اهمیت 
و ضرورت در دســترس بودن انواع کالا های اساســی برای 
عموم مصرف کنندگان، گفت: با توجه به تصمیم ستاد تنظیم 
بازار مبنی بر لغو ممنوعیت چهار ماهه واردات برنج، پیش بینی 
می شــود در هفته ها و ماه های آینده با تداوم واردات برنج به 
 کشــور، زمینه برای کاهش قیمت این محصول پرمصرف 

فراهم شود.
طالبی با اعلام اینکه ورود کالا های اساســی بویژه برنج به 
کشور در کنترل قیمت این محصول مؤثر است، افزود: انتظار 

می رود با کاهش قیمت برنج ایرانی، مردم به سمت استفاده از 
این محصول سوق پیدا کنند و همچنین واردات برنج، امکانی 
است تا مصرف کنندگان حداقل از وجود برنج  های خارجی در 
بازار با قیمت مناسب و به مقدار کافی، اطمینان خاطر داشته 

باشند.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه افزایش عرضه هر کالا بر 
کاهش قیمت آن کالا در بازار تأثیر خواهد گذاشت و تعادل در 
عرضه و تقاضا، باعث تعدیل قیمت ها خواهد شد، تصریح کرد: 
شرکت بازرگانی دولتی ایران بر اساس تکالیف ابلاغی، انواع 
کالا های اساســی بویژه برنج را به کشور وارد می کند؛ ضمن 
اینکه بخش خصوصی نیز در واردات این محصول از ســهم 

بالایی برخوردار است.
طالبی با تأکید بر کیفیت مطلوب برنج های وارد شده به کشور 
توسط شرکت بازرگانی دولتی ایران و تلاش این شرکت برای 

خرید کالا های درجه یک، گفت: برنج های وارداتی به کشور، 
نخست در محل تولید کالا توسط بازرسان بین المللی، نمونه  
برداری شده، و این نمونه ها برای آزمایش به آزمایشگاه  های 
معتبر خارجی ارســال می شوند و پس از تأیید، کالا در مبادی 
ورودی کشور بر اساس همان مشخصات که در قرارداد خرید 

ثبت شده، تحویل گرفته می شوند.
معاون شــرکت بازرگانی دولتی ایران با اعلام اینکه واردات 
کالای اساســی توسط بخش خصوصی نیز از قاعده بازرسی 
و تأیید محموله  های وارداتی پیروی می کند، خاطرنشان کرد: 
علاوه بر تأییدیه  های خارج از کشور، در داخل کشور نیز پیش 
از ترخیص انواع کالاها، سازمان غذا و داروی وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی و سازمان ملی استاندارد ایران از این 
کالاها، نمونه برداری و آزمایش می کنند و سپس اجازه ورود آن 

کالا را به کشور می دهند.

کاهش قیمت برنج با کیفیت با لغو ممنوعیت واردات کالاهای اساسی


